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هیچ هماهنگی پیشینی درباره مصوبات مجلس با شورای نگهبان معنا ندارد

هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به برخی اظهارات مبنی بر موافقت شورای نگهبان با طرح صیانت از حقوق کاربران مجازی، در صفحه شخصی 
خود نوشت: هیچ گونه هماهنگی پیشینی درباره مصوبات با شورای نگهبان معنا ندارد، زیرا اساسا معلوم نیست تا لحظه آخر چه چیزی در مجلس تصویب خواهد شد. تا 
زمانی که متن کامل و نهایی مصوبه از سوی مجلس شورای اسلامی برای شورای نگهبان ارسال نشود، نمی توان درباره تایید یا رد آن اظهارنظر کرد. 
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وطن امروز     شماره 3269

رئیس جمهور   منتخب:
از ظرفیت نهادهای مردمی در برابر 

آسیب های اجتماعی استفاده می کنیم

رئیس جمهور منتخب در بازدید از خانه کودکان کار 
یاس��ر گفت: دولت باید با استفاده حداکثری از ظرفیت 
نهادها و مؤسسات مردمی، برای از بین بردن آسیب های 

اجتماعی تلاش کند. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی صبح 
روز پنجشنبه همزمان با عید سعید غدیر با حضور در یک 
مؤسسه خیریه نگهداری و مهارت افزایی »کودکان کار«، 
با کودکان و نوجوانان حاضر در آن دیدار و گفت وگو کرد. 
رئیسی در این بازدید با تبریک عید سعید غدیر، این 
عید را روزی بس��یار بزرگ و مهم توصیف کرد و افزود: 
ملاطفت، مهربانی و مهرورزی با همنوعان از آموزه های 
اهل بیت علیهم السلام است و در این زمینه به طور خاص 
هم سیره فردی هم سیره حکومتی امیرالمومنین علی 
علیه السلام باید الگوی آحاد جامعه ما و کارگزاران نظام 

اسلامی باشد. 
رئیس جمه��ور منتخب با تاکید ب��ر اینکه کودکان و 
نوجوانان حاضر در این مرکز قدردان مربیانی هستند که 
نقش پدر و مادر و معلم را برای آنها توأمان ایفا می کنند، 
افزود: اینکه همت کرده اید و در اینجا هم به آموزش اهتمام 
دارید و هم به کار تولیدی، اقدام بسیار خوب و ارزشمندی 
است. رئیسی با اشاره به اینکه باید از فرصت فراهم شده 
آموزش و مهارت آموزی حداکثر استفاده را ببرید، تاکید 
کرد: مطمئن باش��ید با امید و اراده قوی ش��ما و تفضل 
پروردگار، آینده روش��نی برای خود خواهید س��اخت و 
ان شاءالله در حل مشکلات کشور نقش آفرین خواهید بود. 
رئیس  جمه��ور منتخ��ب ضمن تقدی��ر از اقدامات و 
تلاش ه��ای خیرخواهانه مدیران و مربیان مؤسس��ه در 
رس��یدگی و س��اماندهی کودکان کار و نی��ز نوجوانان 
بی سرپرست یا بدسرپرست تاکید کرد: توجه به موضوع 
آسیب های اجتماعی بسیار مهم و از وظایف دولت است، 
به نحوی که در گام اول باید مانع به وجود آمدن آسیب ها 
ش��د و در مرحله بعد برای از بین بردن آنها تلاش کرد. 
رئیسی افزود: البته در این مسیر، باید از ظرفیت گروه ها و 
نهادهای مردمی و مؤسسات خیریه بهره حداکثری برد. 

حجت الاس��لام رئیس��ی با انتقاد از اقدامات باندهای 
سازماندهی شده برای سوءاستفاده و بهره کشی از کودکان 
کار اظهار داشت: این کودکان و نوجوانان، فرزندان ایران 
هس��تند و ضمن تلاش برای حراس��ت از کرامت آنها و 
صیانت از فرهنگ ایرانی- اسلامی جامعه، باید با آموزش 
مهارت های مختل��ف آنها را برای حضور موثر در جامعه 

آماده کرد. 
در ابت��دای ای��ن بازدی��د رئیس جمه��ور منتخب از 
کارگاه های تولیدی این مؤسسه بازدید کرد و در جریان 
فعالیت های آن قرار گرفت. کودکان و نوجوانان نیز با ابراز 
خوشحالی از دیدار و گفت وگوی مستقیم با رئیس جمهور 
منتخب، درخواست های شان از جمله حمایت دولت از طرح 
»کودک کار کارآفرین« را با دکتر رئیسی در میان گذاشتند.

ادعاهای شورای همکاری خلیج فارس 
علیه ایران

دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس بار دیگر ادعاهایی 
علیه جمهوری اسلامی ایران مطرح کرد. به گزارش ایسنا 
به نقل از العربیه، نایف الحجرف، دبیرکل شورای همکاری 
خلیج ف��ارس با طرح ادعاهایی ایران را به دخالت در امور 
داخلی دیگر کش��ورها متهم کرد. وی همچنین با متهم 
کردن ایران به رفتارهای بی ثبات کننده در منطقه، از ایران 

خواست به این رفتارها پایان دهد. 
الحجرف در ادامه بر اهمیت تقویت امنیت و ثبات در 
منطقه و حمایت از تلاش برای پایان دادن به درگیری ها 
تاکید کرد. دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس با طرح 
این ادعا که جمهوری اس��لامی ای��ران از مجموعه های 
تروریستی در یمن، سوریه، عراق و لبنان حمایت می کند، 
خواستار توقف این حمایت ها شد. نایف الحجرف همچنین 
گفت مذاکرات وین باید رفتارهای ایران، برنامه موشکی و 

برنامه هسته ای این کشور را شامل شود. 
این ادعاها در حالی است که جمهوری اسلامی ایران 
هم��واره به دنبال ایجاد صلح  و ثبات و امنیت در منطقه 

بوده و هیچ  گونه دخالتی در امور دیگر کشورها ندارد. 
دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس پیش از این نیز 
چندین بار خواستار مشارکت کشورهای عربی در مذاکرات 
هس��ته ای و وارد کردن مس��اله موشک های بالستیک و 

فعالیت های ایران در منطقه در این مذاکرات شده بود. 

اولیانوف: 
 هدف از گفت وگوهای وین 

احیای برجام به شکل اصلی آن است
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی تاکید کرد 
هدف از گفت وگوهای برجامی وین تنها احیای این توافق 
به شکل اولیه و اصلی آن است، نه چیزی بیشتر یا کمتر. 
»میخائیل اولیانوف« نماینده روس��یه در س��ازمان های 
بین المللی بار دیگر تاکید کرد هدف از مذاکرات وین تنها 

احیای برجام به شکل اولیه آن است. 
وی در ای��ن ب��اره در واکنش به اظهارنظری از »کاظم 
غریب آبادی« سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
نزد سازمان های بین المللی در وین که گفته بود ایران اجازه 
نمی دهد گفت وگوهای وین شامل موضوعات بی ربط شود، 
نوشت: در واقع، هدف توافق شده گفت وگوهای وین احیای 

برجام اولیه است، نه چیزی بیشتر و نه چیزی کمتر. 
وی در ادام��ه تاکید کرد: همه ش��رکت کنندگان )در 
مذاکرات( باید مراقب باشند که حتی به صورت غیرعمد این 
احساس را ایجاد نکنند که آنها از این هدف مشترک منحرف 
شده و سعی دارند چیز جدیدی به این توافق اضافه کنند. 

اخبار

گروه سیاس�ی: رئیس مجلس شورای اسلامی که سه شنبه هفته 
گذش��ته در رأس یک هیات بلندپایه پارلمانی راهی سوریه شده 
بود، ضمن دیدار با همتای سوری خود، با بشار اسد رئیس جمهور 
س��وریه نیز دیدار و گفت وگو کرد. محمدباقر قالیباف که پیش از 
عزیمت به س��وریه در جمع خبرنگاران حاضر ش��ده بود، با اعلام 
اینکه هدف این س��فر همکاری های اقتصادی دوجانبه منطقه ای 
و بین المللی اس��ت، گفته بود: همه می دانیم امروز شرایط نظامی 
و امنیت��ی س��وریه و همچنین تهدیداتی که از س��وی گروه های 
تروریستی و داعش انجام می شد، پایان یافته است و این کشور در 
مسیر توسعه اقتصادی قرار دارد، لذا فرصت بسیار مناسب و مغتنمی 
برای 2 کشور در حوزه مسائل اقتصادی در زمینه های مختلف برای 
بخش های دولتی و خصوصی و بین تجار است. این موارد موضوعاتی 
است که در جلساتی با رئیس جمهور، رئیس پارلمان و سایر مقامات 
عالی رتبه کشور سوریه مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت. رئیس 
قوه مقننه همچنین در بدو ورود به فرودگاه دمشق و در نشست 
خبری مشترک با حموده صباغ، رئیس مجلس سوریه با بیان اینکه 
توافقنامه جامع همکاری های بین 2 کشور در حال تهیه است، ابراز 
امیدواری کرد این توافقنامه در پارلمان های 2 کش��ور در فرصت 
مناسب تصویب و توسط دولت ها اجرایی شود تا تجار، بازرگانان و 
فعالان اقتصادی 2 کشور بتوانند از ظرفیت های ایجاد شده برای 
بازسازی سوریه و ارتقای همکاری های اقتصادی و تجاری استفاده 
کنند. رئیس مجلس شورای اسلامی در نخستین نشست رسمی 
خود، پای حرف ها، پیشنهادات و نکات حدود ۵۰ نفر از بازرگانان، 
تجار و فعالان اقتصادی، صنایع و کشاورزی بخش های خصوصی 
ایران و س��وریه نشست. قالیباف در ابتدای این دیدار که با حضور 
محمد ثامن الخلیل، وزیر اقتصاد و تجارت خارجی س��وریه برگزار 
شد، تاکید کرد: امروز مجاهدان عرصه جنگ اقتصادی و تجاری 
شما هستید و باید همه ما بتوانیم مانند رزمندگان و مجاهدانی که 
در جن��گ نظامی و امنیتی تلاش کردند، تلاش کنیم. وی اضافه 
کرد: این سفر و حضور من با هدف گسترش و عمق بخشیدن به 
فعالیت های اقتصادی، کش��اورزی و تجاری 2 کشور انجام شده و 
به همین دلیل ترجیح دادم نخستین نشست رسمی را با فعالان 
اقتصادی و تجاری برگزار کنم و مصمم هستیم برای مشارکت بخش 
خصوصی 2 کشور در ظرفیت های اقتصادی، زمینه های مناسب را 
فراهم کنیم و این بخش را توسعه دهیم. قالیباف همچنین در دیدار 
اعضای سفارت جمهوری اسلامی در دمشق با تاکید بر اینکه آنچه 
در این 3 دهه گذشته در منطقه رخ داده نشان دهنده آن است که 
سنت های الهی پابرجاست، افزود: اگر ما به آن باور داشته باشیم 
و با خدا بمانیم، خداوند در لحظه ای که همه امیدها کم ش��ده و 
شکست نزدیک است، پیروزی را رقم می زند، درست مانند آنچه 
در س��وریه رقم خورد. وی ادامه داد: شرایط کشور به نحوی است 
که برای تحولات آینده و حل مشکلات و معضلاتی که مردم با آن 
مواجهند، به تدبیر، تلاش و عقلانیت انقلابی و نیز حرکت مبتنی 

بر نتیجه محوری نیاز داریم. رئیس مجلس با اشاره به قدرت موثر 
نظامی و امنیتی و نفوذ پرقدرت کشورمان در شعاع 2 هزار کیلومتری 
از مرزهای ایران تاکید کرد: این قدرت نظامی و امنیتی که حاصل 
رشادت ها و مجاهدت های انسان های شایسته است 2 هزار کیلومتر 
دورتر از مرزها گفتمان اسلام و انقلاب اسلامی را جلو برده است اما 
متاسفانه در همین شرایط شاهدیم در حوزه اقتصادی و اجتماعی و 
فرهنگی حتی به اندازه یک خمپاره 6۰ اثر نداریم. وی در تحلیلی 
درباره تحولات نظامی، امنیتی، سیاسی و اجتماعی در منطقه غرب 
آسیا تصریح کرد: این تحولات بخوبی نشان می دهد رویه جنگ ها 
به سمت جنگ هایی با هزینه کمتر اما اثرگذاری بیشتر تغییر کرده 
است. رئیس مجلس اضافه کرد: بر اساس این تحولات می توان گفت 
ت��راز جنگ ها تغییر کرده و به جنگ های نامتقارن در عرصه های 
اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی تبدیل ش��ده و این تراز و عرصه، 
میدان و فرصت اثرگذاری ما به عنوان گفتمان انقلاب اسلامی است. 
وی تاکید کرد: امروز عرصه رویارویی دشمن، عرصه های اقتصادی 
و اجتماعی است، لذا ضرورت دارد اکنون که قدرت نظامی را اینجا 
به دشمن تحمیل کرده ایم، همین جا برای استفاده از ظرفیت های 
اقتصادی بی نظیری که وجود دارد نیز برنامه ریزی جدی انجام شود 
و با دخالت دادن مردم و سپردن کار به بخش خصوصی برای تولید 
ثروت و ایجاد قدرت اقتصادی و نیز ارتباط گرفتن با مردم و ایجاد 
قدرت اجتماعی و فرهنگی اقدامات اساس��ی مانند آنچه در حوزه 
نظامی و امنیتی انجام شد، در دستور کار قرار گیرد. رئیس مجلس 
در همین زمینه با اشاره به رشادت های سردار شهید سلیمانی در 
منطقه و تولید قدرت برای ایران گفت: هنر حاج قاسم این بود که با 
مردم ارتباط می گرفت، بین مردم بود و مردم را از قشرهای مختلف 
گرد گفتمان مقاومت جمع می کرد و این همان استراتژی و الگوی 
امام خمینی)ره( بود؛ همین الگو اکنون باید در تراز جدید جنگ ها 
که اقتصادی و اجتماعی است به کار گرفته شود تا بتوانیم همپای 

قدرت نظامی و امنیتی، قدرت اقتصادی و اجتماعی نیز ایجاد و در 
عرصه های جدید با دشمن مقابله کنیم.

سطح مبادلات تجاری بین 2 کشور قابل قبول نیست ■
رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار رسمی با حموده صباغ، 
همتای سوری خود با اشاره به ارتباطات پایدار و روابط همه جانبه 
ایران و سوریه تأکید کرد: ارتباطات و روابط بین 2 کشور بویژه در 
حوزه مسائل سیاسی، دفاعی، امنیتی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
با گذشت زمان بیشتر شده است. وی با بیان اینکه مهم ترین علت 
انس��جام و تحکیم روابط 2 کشور این است که ایران و سوریه در 
خط مقدم دفاع از عزت و امنیت امت اسلامی قرار گرفته اند، تأکید 
کرد: جامعه اس��لامی امروز دشمنان مشترکی دارد که اسرائیل و 
آمریکا در رأس آنها هستند. قالیباف با اشاره به اینکه دشمنان در 
دهه های گذشته هر چه تلاش کردند نتوانستند میان کشورهای 
اس��لامی تفرقه ایجاد کنند، گفت: س��وریه و ایران در خط مقدم 
مقابله با دشمنی ها قرار دارند، البته منکر این نیستیم که برخی 
کشورهای اسلامی به امت اسلامی ظلم و خیانت کردند و در کنار 
دشمنان اسلام امت اسلام قرار گرفتند. رئیس مجلس با تاکید بر 
اینکه پارلمان های 2 کش��ور باید تلاش کنند ارتباطات اقتصادی 
میان ایران و سوریه بیش از گذشته شود، گفت: یکی از مهم ترین 
اهداف سفر من این است که بتوانیم به بخش خصوصی 2 کشور 
کمک کنیم تا در حوزه های مختلف تجاری، صنعتی و کشاورزی 
بتوانند به مراودات اقتصادی و تجاری بین ایران و سوریه بپردازند. 
قالیباف با تأکید مجدد بر اینکه این سطح از مبادلات تجاری بین 
2 کشور قابل قبول نیست، تأکید کرد: وظیفه ما در پارلمان های 
2 کشور ارتقای همکاری های اقتصادی و آماده سازی مسیر رشد 

روابط تجاری ایران و سوریه است. 
فرصت مهمی برای غلبه بر جنگ اقتصادی داریم ■

رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه برنامه های سفر هیات 

پارلمانی ایران به س��وریه با بشار اسد، رئیس جمهور این کشور 
دیدار کرد. قالیباف در این دیدار با اش��اره به جنگ اقتصادی که 
علیه ملت های 2 کشور در جریان است، ۴ سال پیش  روی ایران 
و سوریه را تاریخی و مهم توصیف کرد و گفت: باید با با تمرکز 
بر فعالیت های تجاری و اقتصادی و حمایت از صنعتگران و تجار، 
همان گونه که در جنگ نظامی پیروز شدیم، در جنگ اقتصادی 
نیز پیروز ش��ویم. وی ضمن تبریک انتخاب مجدد بشار اسد به 
ریاست  جمهوری سوریه گفت: انتخابات اخیر سوریه نشان دهنده 
اقتدار و پیروزی ملت س��وریه بر تروریس��ت ها پس از یک دهه 
جنگ و نبرد بود. قالیباف با اشاره به روزهای سختی که در تقابل 
با تروریست ها بر مردم سوریه گذشته است، گفت: این پیروزی 
مهم نشان داد اگر به خدا اعتماد و به مردم تکیه کنیم و بر اصول 
و مبانی خود بایستیم، پیروزی قطعی است. وی با تاکید بر اینکه 
بعد از انتخابات س��وریه یک دوران جدید آغاز شده است، گفت: 
هنوز از این مساله چند هفته نگذشته و فرصت بسیار بزرگی در 
اختیار شما و ملت سوریه است، چرا که فشار حداکثری بر 2 ملت 
ایران و س��وریه شکست خورده و ۴ سال پیش رو فرصتی برای 
توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی به دور از بروکراسی ها و 
آغاز دوره ای جدید است. رئیس قوه مقننه افزود: دوره جدید در 
س��وریه همزمان شده است با دوره ای تازه از شرایط سیاسی در 
ایران که مجلس یازدهم و دولت جدید با رویکردی متفاوت فعالیت 
خواهند کرد. قالیباف فرصت پیش روی ایران و سوریه در دوره 
جدید برای غلبه بر جنگ اقتصادی را بسیار مهم و تاریخی توصیف 
کرد و گفت: برای به نتیجه رساندن قدرت نظامی و امنیتی و همه 
رشادت ها و مجاهدت هایی که برای غلبه بر تروریست ها انجام شده 
است، باید کمک کنیم حوزه تجارت دوجانبه در بخش های مختلف 
صنعتی و اقتصادی با تمرکز بر بخش خصوصی 2 کشور تقویت 
ش��ود و اگر این فرصت را از دست بدهیم، شرایط برای 2 کشور 
سخت خواهد شد. رئیس مجلس با بیان اینکه محور اصلی سفر 
من ارتقای همکاری های اقتصادی و تجاری است، تاکید کرد: در 
این دوره و پس از پیروزی نظامی و امنیتی بر دشمن باید حوزه 
اقتصاد و تجارت و ارتقای روابط تجاری نقطه تمرکز 2 کشور باشد 
و به مردم نشان دهیم همان طور که در جنگ نظامی پیروز شدیم، 

در جنگ اقتصادی نیز می توانیم پیروز شویم. 
رئیس جمهور سوریه نیز در این دیدار ضمن خوش آمدگویی به 
رئیس مجلس و هیأت همراه با اشاره به تاکیدات دکتر قالیباف گفت: 
من نیز تقریبا همین دیدگاه های شما را دارم و بر این موارد تاکید 
می کنم. بشار اسد با بیان اینکه ایران و سوریه شرکای اساسی هستند 
و برای روشن شدن نوع همکاری ها باید کمیته های مشترک ایجاد 
کنیم، گفت: باید همکاری های حوزه تجاری و اقتصادی را توسعه 
دهیم. رئیس جمهور سوریه با بیان اینکه به برکت ایستادگی هایی 
که در دهه گذشته داشته ایم افق پیش رو روشن است، گفت: ملت 

ایران این رمز پیروزی را از ۴ دهه قبل پیدا کرده است.

قالیباف در دیدار بشار اسد با تأکید بر لزوم ارتقای روابط تجاری تهران - دمشق:

وز خواهیم شد در جنگ اقتصادی نیز   پیر

گروه سیاسی: رئیس مجلس در واکنش به انتقادات علیه طرح 
صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی خاطرنشان کرد: هیچ 
طرحی در حال حاضر تصویب نش��ده و مجلس صرفا به آغاز 
بررس��ی طرح رای داده است. طرح در کمیسیونی از منتخبان 
کمیس��یون ها به صورت علنی و شفاف بررسی خواهد شد. به 
گزارش »وطن  امروز«، محمدباقر قالیباف در صفحه ش��خصی 
خود در واکنش به انتقادات علیه طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی نوش��ت: هیچ طرحی در حال حاضر تصویب 
نشده و مجلس صرفا به آغاز بررسی طرح رای داده است. طرح 
در کمیسیونی از منتخبان کمیسیون ها به صورت علنی و شفاف 

بررسی خواهد شد. 
وی اف��زود: عم��ده ادعاها درباره این طرح خلاف واقع اس��ت. 
مسدود س��ازی اینستا و واتس آپ برنامه مجلس نیست و طرح 
درباره این پلتفرم های پرکاربرد باید اصلاح شود. قالیباف پیش تر 
نیز در صفحه ش��خصی خود در اینستاگرام نوشته بود: درباره 
تصمیم نمایندگان محترم مجلس در واگذار کردن »طرح صیانت 
از حقوق کاربران در فضای مجازی« به کمیسیون، مطابق اصل 

۸۵ قانون اساسی ذکر چند نکته را ضروری می دانم:
1 عمده ادعاهای مطرح شده درباره طرح مطابق واقع نیست 
و در طرح وجود ندارد، لذا کارشناسان و فعالان دلسوز در نظر 
داشته باشند که تحت تاثیر فضاسازی ها و مطالب خلاف واقع، 

پیش از بررسی دقیق موضع گیری نکنند. 
2 مسدودسازی پلتفرم های پرکاربرد مانند اینستاگرام و 
واتس آپ، برنامه مجلس نیست و آنگونه که برخی مطرح می کنند 
در طرح مذکور وجود ندارد؛ در عین حال به نظر می رسد ابهامات 
و اشکالاتی در این زمینه وجود داشته باشد که ضروری است حین 
بررسی طرح، این موضوع بررسی و اصلاح شود. تصمیم گیری 
درباره این پلتفرم ها مانند اینستاگرام و واتس آپ که ده ها میلیون 
نفر از آنها استفاده می کنند و هزاران کسب و کار در آنها جریان 
دارد از اهمیت زیادی برخوردار اس��ت و پیچیدگی های فراوانی 
دارد و بای��د درباره آنها متغیرهای زیادی را مدنظر قرار داد؛ لذا 
طرح  باید به گونه ای اصلاح شود که تصمیم گیری  نهایی درباره 

این پلتفرم ها مبتنی بر منطقی عقلانی به صورت مستقیم توسط 
شورای عالی فضای مجازی صورت گیرد. 

3 بع��د از کس��ب نظر هیات رئیس��ه مجل��س، این طرح 
در کمیس��یونی مخص��وص با حضور نماین��دگان منتخب از 
کمیسیون های مجلس بررسی و تصویب خواهد شد و نمایندگان 

دولت جدید نیز در جلسات آن حضور خواهند داشت. 
4 به دلیل اهمیت این مسأله برای آحاد مردم و ضرورت 
ابراز نظر کارشناسی، مذاکرات این کمیسیون به صورت علنی 

و شفاف خواهد بود. 
5 مدیریت مطلوب و عقلانی فضای مجازی به ترتیبی که 
منافع مردم را تامین کند، ضرورتی اس��ت که همه کشورهای 

پیشرفته آن را اجرا می کنند. 
همچنین نمایندگان مجلس شورای اسلامی هم با رد شایعات 
و فضاس��ازی ها علیه طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی 
گفتند این طرح ممانعتی برای فعالیت ش��بکه های اجتماعی 
پرطرفدار در کشور ایجاد نخواهد کرد. در این زمینه رضا تقی پور 
با حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری پنجشنبه شب شبکه 2 
سیما درباره طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه فضای 
مجازی گفت: این طرح یک سابقه ۵ ساله در مجلس دارد، یعنی 
از شروع مجلس دهم این طرح سابقه داشته و در آغاز مجلس 
یازدهم دوباره مرداد 99 این طرح ارائه ش��د و بعد از ارجاع به 
کمیسیون طی 6 ماه گذشته، مرکز پژوهش های مجلس یک 

کار سنگین را در این طرح شروع کرد. 
وی ادامه داد: این طرح از 3 ماه گذشته در نوبت صحن قرار 
گرفت که روز چهارشنبه رسیدگی شد. تقی پور گفت: حدود 7۰ 
درصد از این طرح نسبت به آنچه در گذشته به عنوان پیش نویس 
ارائه ش��ده بود، تغییر کرده اس��ت. وی افزود: هدف این طرح، 
حمای��ت از حقوق کاربران و همچنین حمایت از خدمات پایه 
کاربردی داخلی است و هر مطلبی که منتشر شده عمدتا خلاف 
این موضوع را تصویرس��ازی می کند. تقی پور از تمام مخاطبان 
درخواست کرد هر آنچه را مطرح می شود با متن اصلی و نسخه 
26 تیر 1۴۰۰ مقایسه کنند. نماینده مجلس شورای اسلامی 

گفت: موارد 13 تا 2۰ این طرح به طور مشخص درباره حمایت 
از کسب و کار ها که هدف اصلی این طرح است، صحبت می کند 
و همچنین درباره حمایت از حقوق کاربران است، چون قانونی در 
این موضوع نداشتیم، کاربران مورد حمایت نبودند و اگر دزدی یا 
جرمی صورت می گرفت پلتفرم های خارجی پاسخگو نبودند. وی 
افزود: یکی از بند های این طرح اظهار می کند که این پلتفرم ها 
باید نماینده ای در ایران داشته باشند.  تقی پور گفت: اینکه چرا 
کمیسیون فرهنگی در این طرح رسیدگی کرده است، چون در 
اختیار هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی است و محدود به یک 
کمیسیون هم نیست و یک کمیسیون اصلی با چند کمیسیون 
فرعی در آن وجود دارد.  نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه تاکنون این طرح در مجلس تصویب نشده است، گفت: 
آن چیزی که تصویب شده این است که این طرح در کمیسیون 
برای بررسی برود، بنابراین طرحی به عنوان قانون تصویب نشده 
است. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وزیر ارتباطات یکی 
از آثار این طرح را گران شدن اینترنت مطرح کرده است، گفت: 
اول وزی��ر ارتباطات باید توضیح دهد که چگونه اینترنت گران 
می شود، چون ما در این طرح چنین مفهومی نداریم و بالعکس 
تاکید بر استفاده از پهنای باند داخلی است که متاسفانه وزیر در 

این مدت به هیچ وجه از آن حمایت نکرد. 
وی ادام��ه داد: در این ط��رح 6 نوع مجازات برای پلتفرم ها 
دیده شده است، مثلا اگر حریم شخصی کسی را نقض کردید 
و اگر بدون اجازه فرد، عکس های خانوادگی را منتش��ر کردید، 
جریمه خواهید ش��د و اتحادی��ه اروپایی تاکنون ۴۵۰ میلیون 
دلار فیسبوک را جریمه کرده است.  تقی پور گفت: 27 جلسه با 
نهاد های مسؤول در دولت یعنی وزارت ارتباطات، وزارت اطلاعات، 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی، دادستانی کل کشور و بخش 

خصوصی برگزار شده است. 
در حقوق کاربران هیچ گونه ضابطه قانونی نداریم ■

صادق ستاری فرد، کارش��ناس مرکز پژوهش های مجلس 
ش��ورای اس��لامی هم در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: ما 
در ابتدای کار با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی دولت، 

امنیتی، انتظامی، قضایی، دادستانی کل کشور، بخش خصوصی 
و نمایندگانی از حوزه های کسب وکار بویژه در حوزه کسب و کار 
فضای مجازی جلساتی گذاشتیم و بالغ بر 1۵۰۰ ساعت نفر برای 
این طرح کار کارشناسی انجام شده است. وی افزود: این طرحی 
که در دستور قرار گرفته با طرحی که در گذشته اعلام وصول 

شده تغییر ۸۰ تا 9۰ درصدی داشته است. 
وی ادامه داد: در این طرح هیچ کدام از خدمات پایه کاربردی 
و شبکه های اجتماعی پرکاربرد حذف و مسدود و از دسترس 
خارج نخواهد شد. ستاری فرد گفت: در این طرح اعلام کردیم 
اگر قرار است شبکه های اجتماعی خارجی فعالیت کنند مجوز 
بگیرن��د و اگر مجوز گرفتند حمایت خواهی��م کرد و در غیر 
این صورت اگر مجوز نگرفتند به معنای حذف و از دس��ترس 
خارج ش��دن اینها نیست، لذا به موجب این طرح هیچ کدام از 
ش��بکه های خارجی از دسترس مردم خارج نخواهد شد. وی 
اف��زود: در این طرح دولت و وزارت ارتباطات را مکلف کردیم 
زمینه حضور شبکه های اجتماعی جایگزین را فراهم کند و اگر 
جایگزین معرفی نشد فعالیت این شبکه ها ادامه خواهد داشت 
و از دسترس خارج نخواهد شد؛ نظام قانون گذاری و حکمرانی 

در این طرح یک نظام حمایتی است. 
وی عنوان کرد: هیچ کس حق ندارد نسبت به مسدود سازی 
شبکه هایی که مردم دوست شان دارند و در زندگی و معیشت 
مردم ورود کرده است برای از دسترس خارج یا مسدود کردن 
اقدام کند، لذا تمام این موارد که نقد می ش��ود به طرح سابقی 
برمی گردد که اعلام وصول شد. ستاری فرد گفت: ماده 17 مصوب 
شورای عالی فضای مجازی است که رئیس جمهور، رئیس این 
شوراس��ت و در آنجا تصویب ش��ده است و الان در حکم قانون 
است و برای اجرا ابلاغ شده است ولی گفتیم این موضوع توسط 
کمیسیون عالی تنظیم مقررات تصمیم گیری شود. وی افزود: در 
حال حاضر در حوزه حقوق کاربران در فضای مجازی هیچ گونه 
ضابطه قانونی نداریم؛ اگر داده مردم به سرقت برود، اگر داده مردم 
در اختیار شخص ثالث قرار گیرد و اگر حریم خصوصی مردم 

حفاظت نشود، هیچ کس نمی تواند ورود کند. 

نمایندگان مجلس: طرح صیانت از کاربران فضای مجازی ممانعتی برای فعالیت دیگر شبکه های اجتماعی ایجاد نخواهد کرد

شفاف سازی برای صیانت

گروه سیاسی: گروه عملیات تجارت دریایی انگلیس روز گذشته 
طی بیانیه ای خبر داد یک کشتی شامگاه پنجشنبه در دریای 
عمان مورد هدف قرار گرفته اس��ت. به گزارش »وطن امروز«، 
گروه نظامی انگلیس��ی به نام »UKMTO« اعلام کرد یک 
کشتی پنجشنبه در شمال دریای عرب در سواحل عمان مورد 
حمله قرار گرفته است. در این گزارش آمده است، این کشتی 
در مکانی با مختصات  N  ۰۵۹۴۵۴۲E ۲۱۱۶۱۲ مورد حمله قرار 
گرفته است. طبق گزارش این گروه انگلیسی، حمله به کشتی 
مذکور ساعت 1۴ به وقت آمریکا انجام شده و تحقیقات در این 

زمینه در حال انجام است. 
CNN عربی در این باره نوشت: با بررسی نقشه های گوگل 
مش��خص ش��د این حمله نزدیک جزیره »مصیره« عمان رخ 
داده اس��ت. با وجود سکوت اولیه و عدم موضع گیری مقامات 
صهیونیست درباره مورد هدف قرار گرفتن کشتی متعلق به این 
رژیم، ساعتی از اعلام این خبر نگذشت که منابع غربی اعلام 
کردند این کشتی متعلق به اسرائیل بوده است و 2 نفر از خدمه  
این کشتی نیز کشته شده اند. در این زمینه جروزالم پست، خبر 

حمله به کشتی اسرائیلی در 3۰۰ کیلومتری سواحل عمان در 
دریای عمان را تایید کرد. ساعاتی پس از این گزارش، وزارت 
دفاع انگلیس در بیانیه ای ادعا کرد کش��تی هدف قرار گرفته 
ش��ده در دریای عمان، تحت مالکیت رژیم صهیونیستی بوده 
است. همچنین به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک« طبق گفته 
مقام های نظامی دریایی انگلیس، این کشتی تجاری اسرائیلی 
در فاصله 2۸۰ کیلومتری بندر »الدقم« هدف حمله قرار گرفته 
است. بعد از اعلام اینکه کشتی هدف قرار گرفته شده در دریای 
عمان متعلق به رژیم اسرائیل بوده، شرکت مالک این کشتی 
بیانیه ای در این  باره صادر و کش��ته شدن 2 تن از خدمه این 
کشتی را رسما تایید کرد. شرکت »زودیاک ماریتایم« که متعلق 
به »ایال عوفر« میلیاردر اسرائیلی مستقر در لندن است، اعلام 
کرد 2 نفر از خدمه این کشتی تجاری با نام »مِرسِر استریت«، 

در پی حمله به آن کشته شدند. این شرکت بدون ارائه جزئیات 
بیشتر، با بیان اینکه از وضعیت دیگر خدمه این کشتی اطلاعی 
ندارد، گفت 2 خدمه کشته شده تابعیت انگلیسی و رومانیایی 
داشتند. به نقل از العین نیوز، شرکت زودیاک ماریتایم که مقر 
آن در ش��هر لندن، پایتخت بریتانیا قرار دارد، در بیانیه خود 
در این باره آورده اس��ت: با اندوه فراوان، مطلع ش��دیم حادثه 
روی داده در کش��تی مرسر استریت در 29 جولای 2۰21 به 
کشته شدن 2 تن از خدمه کشتی، یک شهروند رومانی و یک 
شهروند بریتانیا انجامیده است. این شرکت حمل و نقل دریایی 
ضمن تاکید بر اینکه کشتی مذکور هنگام وقوع حمله، بدون 
بار در حال حرکت در شمال اقیانوس هند بوده و از وضعیت 
س��ایر سرنش��ینان آن هیچ گونه اطلاعی ندارد، افزود: دغدغه 
اصلی ما، ایمنی و سلامتی همه سرنشینان کشتی است. یک 

گروه اطلاعاتی- امنیتی دریایی موسوم به »دریاد گلوبال« هم 
در گزارش��ی ادعا کرد این کش��تی که با پرچم لیبریا در حال 
حرکت در 2۸۰ کیلومتری بندر الدقم در دریای عمان بود، با 
یک هواپیمای بدون سرنشین هدف قرار گرفته و احتمالا زمانی 
که بر فراز آن پرواز می کرده، شراره های آتش روی کشتی ریخته 
است. این گروه همچنین مدعی است کشتی مرسر استریت 
سپس برای بار دوم نیز هدف حمله قرار گرفت که ماهیت آن 
حمله هنوز مشخص نیست ولی گفته می شود باعث وقوع انفجار 
در عرشه کشتی شده است. در نهایت رادیو رژیم صهیونیستی 
بدون اینکه اذعان کند مالکیت این کشتی متعلق به این رژیم 
بوده، فقط به این نکته اکتفا کرد که این کشتی صرفا توسط 
یک صهیونیست اداره می شده و در اصل متعلق به ژاپن است. 
رادیو رژیم صهیونیستی در این راستا اعلام کرد: کشتی ای که 
در سواحل عمان مورد حمله قرار گرفت، ژاپنی است و توسط 
یک ش��رکت اسرائیلی به مالکیت ایال عوفر بازرگان اسرائیلی 
اداره می شود. گفتنی است این سومین حادثه اینچنینی برای 

یک کشتی مرتبط با اسرائیل در 6 ماه اخیر است. 

یک کشتی دیگر اسرائیلی در نزدیکی عمان مورد حمله قرار گرفت

آتش در کشتی صهیونیست ها


